
فرونشست اصفهان قابل ترمیم نیست

معاون پژوهشــی دانشــگاه صنعتی اصفهان گفت: نشســت زمین در 
اصفهان، نشســتی الاستیک نیســت که مجدد ترمیم شود، بلکه گسترش 

پیدا می کند.  
نصــف جهان  هنوز با بیــش از ۶ هزار اثر تاریخی و باســتانی، یکی از 
زیباترین اســتان ها و از مهمترین مقاصد گردشــگری ایران و جهان است؛ 
نصف جهان هنوز زیباســت و با معماری هــای دوره صفویه خود همچنان 
می درخشــد؛ این درخشــش، اما ســال به سال و حتی شــاید ماه به ماه 
بی فروغ تر می شود و این بی فروغی وقتی به چشم می آید که بدانی اصفهان؛ 
نصف جهان ســال به سال بی جان تر می شود؛ زاینده رودش تشنه، زمینش 
خشــک و مچاله و بنیان بنا های ســحرانگیزش هر روز سست تر و لرزان تر 
می شود؛ ترََک برمی دارد و می شکند و آرام آرام فرو می نشیند؛ آری، نصف 
جهانِ ایران و جهان در حال مچاله شدن؛ فرونشست و بلعیده شدن است.  
به گزارش تســنیم، در ادامه  درباره علل و عوامل ایجاد فرونشســت و 
راهکار های احتمالی رفع این بحران را با حمیدرضا صفوی؛ معاون پژوهشی 

دانشگاه صنعتی اصفهان می خوانید:
   به اختصار و در چند جمله علل اصلی فرونشســت زمین در 

اصفهان را بیان کنید؟
ما در زمینه بحث فرونشســت زمین در اصفهان با یکسری علل سروکار 
داریم؛ عللی روی ســطح زمین و زیرزمین که فرونشســت زمین را در پی 

داشته است. 
علت اصلی و بلکه مهمترین علت، برداشت بی رویه از منابع آب زیرزمینی 
است که حالا به هر نحوی پمپاژ می شود، یا از طریق قنوات و چشمه ها این 

آب تخلیه می شود یا عوامل انسانی و حفر چاه ها. 
امروزه بیشــترین برداشت بی رویه توسط خود انســان انجام می گیرد 
و یکی از مهمترین مشــکلاتی که ایجاد می کند، فرونشســت زمین است؛ 
پیامد های منفی دیگری هم مثل کاهش کیفیت آب و پیشــروی آب های 
شــور از لایه های مجاور دارد؛ پس نگاه ما به این مسئله نگاه معلولی است، 
نه علتی.  حجم شکستگی ها در تأسیسات زیربنایی اصفهان بی سابقه است

  علت هایی که معلول فرونشســت را به دنبال داشته اند؛ این 
علت ها در اصفهان چه هستند؟

ماجرا از این قرار است که مناطقی مثل فلات مرکزی از قدیم با کمبود 
منابع آب سطحی مواجه بوده اند، خب حالا این مناطق که همیشه کمبود 
آب داشته اند، با بارگزاری های بیش از حد مواجه شده اند؛ استقرار و تمرکز 
صنایع، گسترش و توسعه کشــاورزی به دلیل نیاز بیشتر به غذا و مصرف 
بیشــتر آب به دلیل جمعیت مهاجری که به سمت اصفهان آمده و می آید؛ 
همه این موارد باعث شــده که ما به آب بیشتری نیاز داشته باشیم و حتی 
در بحث انرژی بخشــی از انرژی ها توســط منابع آب سطحی مثل سد ها 

تامین می شود.  
این موارد باعث شد که در ابتدا منابع در دسترس رودخانه ها و تالاب ها 
تمام شــده و به ســمت خشــکی بروند و در ادامه وقتی که ظرفیت این 
منابع یعنی رود هایی مثل زاینــده رود و تالاب هایی مثل تالاب گاوخونی، 
از بین رفت، منابع آب زیرزمینی به همان دلایل نیاز به آب بیشــتر، مورد 
هجمه قرار گرفت، برداشت شد، ســطح آب زیرزمینی افت کرد و ضربات 
جبران ناپذیری بر منابع آب زیرزمینی وارد شد؛ به عبارتی خاک خالی شد 

و شروع به نشست کردن کرد.  
این نشست زمین در اصفهان، نشستی الاستیک نیست که مجدد ترمیم 
شود، بلکه گسترش پیدا می کند و مشکلاتی را برای سازه های روی زمین 
مثل ساختمانها، تاسیسات و بیمارستان ها و سازه های زیرزمینی مانند انواع 
تاسیســات زیربنــای آب و گاز ایجاد و آنها را با مخاطــرات جدی مواجه 

می کند. 
فراموش نکنیم که درجه و رتبه شکستگی در تاسیسات زیربنایی شهر 
اصفهان درجه بسیار بالایی است و هیچ گاه سابقه نداشته تا این حد شاهد 

شکستگی لوله های آب و فاضلاب باشیم.  
حال اگر بخواهیم راهکار این مشــکل یا بحــران را هم پیدا کنیم، باید 
به ســراغ علت ها برویم و اینکه به چه دلایلی فرونشست ایجاد شده است؛ 

درواقع باید علت ها را جست و برطرف کرد تا معلول برطرف شود.  
  اثرات فرونشست زمین در مناطق مسکونی شهر اصفهان هر 
روز بیشتر مشاهده می شــود، پیشروی این فرونشست را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
قبلا آثار فرونشســت زمین در اراضی کشــاورزی خارج از شهر ها قابل 
مشاهده بود و، چون خسارت کمتری داشت و در مرز شهر نبود، محسوس 
نبــود و کمتر مورد توجه قــرار می گرفت، اما اکنون یک دهه اســت که 

فرونشست وارد مرز شهری شده و مشکلاتی را ایجاد کرده است.  
 راهکار حل این بحران چیست؟

گفتیم که علت اصلی ایجاد فرونشســت، برداشت بی رویه آب است، که 
باعث تهی شــدن سفره های زیرزمینی و در نتیجه آن پیشروی فرونشست 
در شــهر اصفهان شــده اســت. اکنون راه حل هایی برای مناطق درگیر با 

فرونشست به کار گرفته شده است که:
راهکار اول: مدیریت مصرف است که تلاش شده تا آنجا که ممکن است 
ریخت وپاش ها و اسراف هایی که در زمینه آب صورت می پذیرد، کاهش یابد 
و از بارگزاری هــای بیش از حدی که در زمینه آب انجام شــده، جلوگیری 

شود.  
راهکار دوم: بحث تامین آب برای مصارف مختلف اســت، به گونه ای که 
روی منابع آب زیرزمینی فشار نیاید. ببینید نباید این نکته مهم را فراموش 
کرد که پروژه ها و بارگزاری هایی که در اصفهان انجام می شود، ملی است، 
و البته در این میان یک اشتباه اساسی صورت گرفت؛ اینکه، چون اصفهان 
در منطقه مرکزی ایران قرار دارد و به لحاظ استراتژیکی منطقه امنی است 
و به لحاظ دسترسی ها به نقاط مختلف کشوری منطقه ترانزیتی است، همه 
بارگزاری ها روی آن انجام شده که همین امر نه تنها باعث ایجاد مشکلاتی، 
چون آلودگی هوا، ترافیک و تصادفات شــده، بلکه مصرف آب بالایی را نیز 

در منطقه رقم زده است.  
توجه کنید که منابع آب در منطقه برای مصارف محلی این ســرزمین 
نیز کم اســت؛ اســتان اصفهان با ۱۰۶ هزار کیلومترمربع حدود ۶ درصد 
مساحت کشــور را دارد، از سوی دیگر از لحاظ جمعیتی حدود ۵ میلیون 
نفر یعنی حدود شش و نیم درصد جمعیت کشور را دارد، با این حال فقط 
 ۲ درصد از آب کشــور را در اختیار دارد که این خود ناترازی آب را نشــان 

می دهد.
 در چنین شرایطی و با چنین ناترازی بین جمعیت و میزان آب موجود 
و مصرفی، طرح هایی همچون طرح انتقال آب از اصفهان، راه اندازی صنایع 
آب بر )که اخیرا در بالادســت نیز صنعت دیگری به اشتباه افتتاح شده( و 
توســعه کشاورزی نیز صورت گرفته که اینها نه تنها لطف در حق اصفهان 

نیست، بلکه اشتباه بزرگی در حق این استان است.  
راهکار سوم: از آنجاکه تاکنون ۱۳۰ میلیارد مترمکعب اضافه برداشت از 
منابع آب زیرزمینی کشور داشته ایم؛ پس اولین کاری که برای جبران این 
اضافه برداشت ها باید انجام دهیم، تامین آب برای مصارف مورد نیاز است؛ 
چگونــه؟ با اجرای تعهداتی که قــرار بود در این زمینه صورت بگیرد، مثل 

اجرای تونل سوم کوهرنگ. 
تامین آب و کنترل برداشــت در بخش های مختلف اعم از کشــاورزی، 
صنعت، بخش آب شــهری نیز باید انجام شــود و در کنــار آن به تغذیه 

سفره های زیرزمینی هم با جریان دائم رودخانه زاینده رود توجه شود.  

گفت و گو

۶۴ پروژه آبرسانی در شهرها 
و روستاهای بندرعباس فعال است 

 گروه شهرستانها: مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
هرمزگان از فعال بودن ۶۴ پروژه آبرســانی در شهرستان 

بندرعباس خبر داد.  
عبدالحمید حمزه پور در جلســه مشترک با فرماندار و 
بخشداران شهرســتان بندرعباس افزود: از این تعداد، ۱۴ 
پروژه در منطقه یک، ۱۴ پروژه در منطقه ۲ و ۳۰ پروژه در 
منطقه ۳ بندرعباس و ۶ پروژه در بخش فین قرار دارد.  وی، 
اعتبار پیش بینی شــده برای این پروژه ها را ۱۷۶ میلیارد 
تومان عنوان کرده افزود: تاکنون ۲۲ میلیارد و ۸۰۰ میلیون 

تومان برای این پروژه ها تخصیص داده شده است.  
وی با اشاره به چالش های حوزه آب و فاضلاب افزود: با 
توجه به خشکسالی و گرما وضعیت تامین آب نیز متاثر از آن 
است اما خوشبختانه به رغم این موانع، توانستیم با برنامه ریزی 
 و آرامش نســبی تابســتان را پشت ســر بگذاریم.  حمزه 

پور همــکاری فرمانداران، بخشــداران، و دهیاران را برای 
گذر از تابستان ستود و گفت: برای تامین آب شرب پایدار 
بسیاری از پروژه های راکد را فعال کردیم و در حال حاضر 
در صعب العبورترین نقاط هرمزگان پروژه تکمیل شــده یا 
فعال داریم.  وی با تاکید بر اینکه اجرای پروژه های جدید از 
جمله توسعه شهرها باید به تامین به موقع اعتبارات مورد 
نیاز جهت زیرســاخت های آب شرب و شبکه جمع آوری 
فاضلاب توجه جدی کرد، گفت: چرا هنوز در بســیاری از 
مسکن های مهر شهرک پیامبر اعظم)ص( شهر بندرعباس 

با گذشت چندین سال با مشکل جدی مواجه هستیم.  
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب هرمزگان، همچنین 
به شرایط بحرانی ســد استقلال، شمیل و نیان اشاره کرد 
و گفت: با توجه به تداوم وضعیت خشکسالی و کم بارشی 
ضروری است، اقدام لازم برای صدور مجوز خرید تضمینی 
حداقــل به میزان ۳۵ هزار متر مکعب آب از طریق احداث 
آب شــیرین کن جهت شــهر بندرعباس صورت گیرد تا 
تابســتان آینده با چالش مواجه نشــویم.  وی در پایان به 
اقدامات حوزه فاضلاب اشــاره کــرد و گفت: تاکنون ۸۵۰ 
کیلومتر خطوط جمع آوری فاضلاب اجرا شــده است که 
برای بهره مندی کل جمعیت، ۲۳۰ کیلومتر دیگر باید اجرا 
شــود.  حمزه پور گفت: از مجموع ۲۳۰ کیلومتر باقی مانده 
خطــوط جمع آوری فاضــلاب، ۱۳۰ کیلومتر آن در بافت 
فرســوده و کمتر توسعه یافته است که تخصیص اعتبار از 
بخش مســئولیت های اجتماعی می تواند به تسریع در این 
روند کمک شــایانی کند.   در ادامه این نشســت، حبیب 
بهادری فرماندار بندرعباس به خدمات انقلاب اسلامی اشاره 
کرد و گفت: در یکی از حوزه هایی که خدمات شایانی انجام 
شده، حوزه آبرسانی است.  به گفته وی، در سه سال گذشته 
رویکرد بســیار خوبی در حوزه آب و فاضلاب شکل گرفته 
است. به گفته وی، در حوزه جمع آوری فاضلاب کار بسیار 
بزرگی صورت گرفته که یکی از این اقدامات تکمیل تصفیه 
خانه فاضلاب بندرعباس اســت که از دهه ۶۰ آغاز شده و 

تنها در سه سال اخیر شاهد ۶۰ درصد پیشرفت هستیم. 

۶ شهر در گیلان کتابخانه ندارند
گیلان مدیرکل کتابخانه های عمومی گیلان، با اشاره به 
اینکه ۶ شهر در گیلان کتابخانه ندارند، اضافه کرد: لولمان، 
پیربازار، ضیابر، بره سر، چوکام و ماکلوان از نعمت کتابخانه 

عمومی بی بهره هستند.  
یاســر تقوی با اشاره به اثرگذاری گفتمان بین رسانه و 
کتاب در جامعه، بیان کرد: با عنایت به اینکه حمایت حوزه 
رسانه در راستای به ثمر نشستن فعالیت های کتابخانه های 
عمومی بسیار اثربخش است، باید با تعامل بیشتر به ترویج 
فرهنگ کتاب و کتابخوانی بپردازیم تا در اســتان گیلان، 
کتاب را از غربت بیرون بیاوریم. به گزارش ایسنا، وی با بیان 
اینکه کتابخوانی در روشنگری و آگاهی بخشی موثر است، 
اظهار کرد: شهدای مقاومت، کتابخوانان برجسته ای بودند 
و طلیعه اش را در مبارزه با ظلم می توانیم ببینیم، چون در 
مسیری که گام برداشتند مسیر حق بود و شهدای مقاومت 
از اهالــی مطالعه بودند و در تمام زندگی روزمره با مطالعه 
مأنوس شده بودند؛ حتی در زندان های صهیونیستی هم به 
تدوین و مطالعه کتاب مشغول بودند. مدیرکل کتابخانه های 
عمومی گیلان، سرانه مطالعه را قابل اندازه گیری ندانست و 
تصریح کرد: وضعیت کتابخوانی و سرانه مطالعه در گیلان 
مطلوب نیست و همچنین کمبود منابع یا منابع قدیمی از 
مشکلات جدی ماست که در مباحث اقتصادی پیش آمده، 
کتاب هم مشــمول تورم شده است و به همین منظور در 

تهیه کتاب برای کتابخانه ها با چالش مواجه هستیم.  

افزایش قابل توجه مصرف گاز
 در کرمانشاه

مدیرعامل شــرکت گاز استان کرمانشاه از افزایش قابل 
توجه مصرف گاز بخش تجاری و خانگی در استان نسبت 
به سال گذشته خبر داد و خواستار همراهی مشترکین برای 
گذر از روزهای سرد سال شد.   یه گزارش ایلنا از کرمانشاه، 
ناصر حسینی ، با اشاره به روند افزایش قابل توجه مصرف 
گاز در بخش های خانگی و تجاری کرمانشاه، گفت: روز ۲۱ 
آبــان  مصرف گاز در این دو بخــش به حدود ۱۰ میلیون 
مترمکعب رسید، در حالیکه این میزان در مدت مشابه سال 
گذشــته حدود ۶.  ۸ میلیون مترمکعب بود.  وی ادامه داد: 
۱۰ میلیون مترمکعب مصرفی که اکنون در بخش خانگی 
و تجاری داریم به اندازه پیک مصرف روزهای ســرد سال 
گذشــته است و با ادامه این روند امسال پیک مصرف قابل 

توجهی را در بخش خانگی و تجاری شاهد خواهیم بود.  

کشف اسکلت ۶ هزار ساله یک دختر 
۱۶ ساله در تپه چشمه علی ری

سرپرست هیات کاوش باستان شناسی تپه چشمه علی 
شهرری از کشف اسکلت شــش هزار ساله یک دختر ۱۶ 

ساله در این تپه خبر داد.  
به گزارش مهر، حمیدرضا ولی پور از کشف یک تدفین 
و اســکلت در تپه چشــمه علی ری خبر داد و افزود: این 
تدفین در معماری دوره ســوم ســیلک در این تپه هفت 
هزار ســاله کشف شــده است.  سرپرســت هیئت کاوش 
باستان شناسی تپه چشــمه علی شهرری گفت: بر مبنای 
شواهد و سفال های فازهای معماری، این تدفین و اسکلت 
آن احتمالاً به دوره ای مربوط باشد که به آن دوره سیلک ۳ 
)۴۳۰۰ سال پیش از میلاد( گفته می شود.   وی اضافه کرد: 
براساس کارشناسی های اولیه، اسکلت مربوط به یک دختر 
۱۵ الی ۱۶ ساله است و حدود شش هزار سال قدمت دارد، 
اما برای دسترســی به جزئیات بیشتر لازم است آزمایش 
DNA و ســایر آزمایش ها از استخوان های کشف شده با 

همکاری پژوهشگاه میراث فرهنگی انجام شود.  

هرمزگان

گیلان

کرمانشاه

استان تهران
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حادثه  سقوط تاب زنجیری در پارک 
کوهپایه شیراز منجر به مصدوم شدن 
پنج نفر شــد که در پی آن مدیرکل 
اســتاندارد فارس گفت کــه پرونده 
وســیله  این  بهره بردار  برای  قضایی 
بازی تشکیل شده چون بدون داشتن 
تأییدیه ایمنــی و فک پلمب اقدام به 

بهره برداری کرده است.  
شــامگاه جمعه ۱۸ آبان ماه ۱۴۰۳ بروز 
حادثه ای در پارک کوهپایه شیراز منجر به 
مصدوم شدن پنج نفر شد؛ حادثه ای که در 
پــی آن رئیس اورژانس فــارس اعلام کرد: 
بر اثر حادثه پرتــاب از تاب زنجیری پارک 
کوهپایه شــیراز، پنج نفر مصدوم و با اعزام 
ســه دســتگاه آمبولانس اورژانس ۱۱۵ به 

محل حادثه راهی بیمارستان شدند.  
محمد جواد مرادیان افــزود: در نتیجه 
اعزام آمبولانس ها سه نفر از مصدومان برای 
انجام روند درمانی به بیمارســتان مسلمین 
و ۲ نفر به بیمارســتان شهید رجایی شیراز 
انتقال یافتند.  طبــق گزارش ها و آمارهای 
به دســت آمده هر ســاله حــوادث ناگوار 
بسیاری برای اســتفاده کنندگان از وسایل 
و تجهیزات بازی غیر اســتاندارد که عمدتاً 
کــودکان، نوجوانان و جوانان هســتند، رخ 
می دهد؛ حوادثی که شیراز هم از پیامدهای 

آن بی نصیب نمانده است.  
مرداد ماه ســال ۱۳۹۰ بود که به دلیل 
پاره شــدن کابل سیم بکســل حایل، یکی 
از دو صندلی دســتگاه ســقوط آزاد که۲ 
سرنشین داشت در حالی به شدت با زمین 
برخــورد کرد که ترمزهــای اضطراری هم 
عمــل نکرده بودند و ۲ شــهروند ۱۶ و ۱۷ 
ساله شیرازی بر اثر ســقوط دستگاه بازی 
»جامپینگ« در »لوناپارک« شیراز از کمر 
دچار آسیب  شــدند.  در آن مقطع زمانی و 
به دنبال بروز این حادثه در لوناپارک شیراز، 
سرپرست بخش فلزی و ســاختمانی اداره 
کل اســتاندارد و تحقیقات صنعتی فارس 
گفت: بازرسی از ۲۵ شهربازی استان فارس 
انجام شده و متأسفانه همگی مشکل ایمنی 
دارند؛ در حال انجام اقدامات برای توقیف و 

پلمب وسایل این شهربازی ها هستیم.  
در  تصویــری  هــم   ۱۳۹۸ ســال  در 
فضای مجــازی از بروز حادثــه در یکی از 
شهربازی های شیراز منتشر شد که پیگیری 
آن در دســتور کار شعبه ششــم تعزیرات 
حکومتی اســتان قرار گرفت و ســرانجام 
مدیرکل ایــن نهاد قضایی اعــلام کرد که 
یکی از شهربازی های شیراز به دلیل رعایت 
نکردن اســتاندارد ۴۰ میلیون ریال جریمه 

نقدی و تعطیل شد. 
 ۲۷ مردادماه ۱۴۰۳ نیز آتش ســوزی در 
شهربازی جهرم خبرســاز شد که براساس 
اظهارات مســئولان امدادی ساعت ۲۰:۲۲ 
شــامگاه طی تمــاس شــهروندان با مرکز 
فرماندهی ســازمان آتش نشانی، مبنی بر 
آتش ســوزی محل اجرای حرکات نمایشی 
بــا موتورســیکلت، ۲ اکیــپ اطفایی از ۲ 
ایســتگاه به محل حادثه اعــزام و متوجه 
شدند نشت بنزین موتورسیکلت نمایشی در 
پارک کوهسار جهرم منجر به آتش سوزی و 

مصدومیت شدید ۶ نفر شده است.  
ایــن اتفاقات در حالــی رخ می دهد که 

تدوین اســتاندارد تجهیزات شــهربازی در 
ایران از ســال ۱۳۸۵ آغاز شد و مصوبه آن 
به تصویب رســید؛ مصوبه ای که اجرایش از 
ابتدای ســال ۱۳۸۷ اجباری شد.  نخستین 
دوره برای نظارت بر این عرصه، با طرحی با 
عنوان طاها آغاز به کار کرد که این طرح در 
سال ۱۳۸۹ اجرا شد؛ پس از آن طرح طاها 
که یک طرح تشــویقی برای بهره برداران 
شــهربازی بود به شــکل مدون و اجباری 
در کل کشــور بــا هزینه ســرمایه گذاران 
اجرایی شــد.  از آن زمــان تاکنون نظارت 
بر تجهیزات شــهربازی به شــکل بازرسی 
توسط شرکت های بازرسی استاندارد انجام 
می شود و دریافت گواهی آموزشی و تائیدیه 
از استاندارد نیز در اولویت قرار گرفته است . 
 طبــق گفتــه رئیس اداره نظارت بر اجرای 
استاندارد اداره کل استاندارد فارس از ابتدای 
سال ۱۴۰۲ تا انتهای بهمن ماه همان سال 
۵۳۴ تجهیز که شــرایط ایمنی نداشــتند 
پلمب شــده اند و در طول این مدت هزار و 
۶۳۰مورد بازرســی  در ۹۱۰ مکان تفریحی 
توسط شرکت بازرســی صورت گرفته که 
از این مجموع، هــزار و ۲۲۶ مورد تاییدیه 
بازرسی صادر شده و ۲۰۶ تجهیز هم مورد 

بازرسی مجدد قرار گرفته اند.  
امسال رخ دادن حادثه در پارک کوهپایه 
باز هم موجبات نگرانی از استانداردســازی 
این تجهیزات را در پارک های شــهر شیراز 
فراهم کــرد؛ حادثه ای که به گفته مدیرکل 
اســتاندارد فارس به دلیل نداشتن تاییدیه 

ایمنی بهره بردار در حال پیگیری است. 
 مدیرکل اســتاندارد فــارس در این باره 
گفت: بهره بردار بدون تاییدیه ایمنی نسبت 
به بهره برداری اقدام کــرده بود که در این 
رابطه پرونده قضایی تشــکیل شــده و این 
موضوع در حال رسیدگی است و پرونده در 
حال حاضر در دست دادستان امور جنایی و 
در حال بررسی است.  محمد مهدی رزمجو 
افزود: تاکنون حدود ۳۱ پرونده در رابطه با 
شهربازی های به دادسرا ارسال شده است. 
 او ادامه داد: برای رسیدگی به مسائل مربوط 
به استانداردسازی شهربازی در وهله نخست 
این موضوع مهم باید مورد توجه قرار بگیرد 

که یک پــارک متعلق به یک نفر نیســت 
بلکه شهرداری برای بکارگیری تجهیزات با 
پیمانکارهای مختلف قرارداد منعقد می کند 
که یکی از بندهای قرارداد این است که این 
تجهیــزات باید پروانه اســتاندارد و گواهی 
ایمنی را دریافت کنند؛ این در حالی است 
که برخی بهره برداران بدون دریافت تأییدیه 

شروع به بهره برداری می کنند.  
بــه گزارش ایرنــا، مدیرکل اســتاندارد 
فارس اضافه کرد: اگر نامه ای از شــهرداری 
برای اداره کل اســتاندارد ارســال شود که 
این تجهیزات بدون تاییدیه نصب شــده اند 
به صــورت مســتقیم دخالت و اقــدام به 
پلمپ تجهیز و وســیله مورد نظر می کنیم. 
 وی گفــت: بهره بردار در پــارک کوهپایه با 
فک پلمپ بهره بــرداری کرده؛ در واقع این 
شخص دو جرم مرتکب شده؛ هم گواهینامه 
نداشــته و هم فک پلمب کــرده که  هر دو 
جرم در مرجع قضایی در دســت بررســی 

است.  
رزمجویی افزود: امسال در زمینه نظارت 
بر تجهیزات شــهر بازی حدود هزار تجهیز 
پلمب شــده و اســتفاده از این تجهیزات 
امکان پذیر نیست مگر اینکه فردی مرتکب 
جرم شــود و این تجهیــزات را بدون اخذ 

تأییدیه ایمنی فک پلمب کند.
  آن طور که مدیرکل اســتاندارد فارس 
بازدیدهای ادواری به صورت مستمر از این 
اماکن انجام می شــود و تاکنون ۹۰ درصد 
کنترل ها با اســتانداردهای موجود منطبق 
بوده است.  او در رابطه با نیروهای بکارگرفته 
شــده در امر نظارت گفت: دولت علاقه ای 
به توســعه بدنه خــود نــدارد؛ فعالیت ها 
در امر نظــارت، نمونه برداری، بازرســی و 
آزمون کردن با اجرای قانون برون ســپاری 
و سپردن این امور به ۸۰ شرکت  بازرسی و 
آزمایشگاه های همکار در استان فارس انجام 

می شود.  
رزمجویی گفت: در سامانه ما حدود هزار 
و ۳۰۰ تجهیز شــهربازی گواهینامه دارای 
اعتبار دارد که شــرکت بازرسی این موارد 
را کنترل می کند؛ ســالانه هم حدود ۲۰۰ 
تا ۳۰۰ توقیف  انجام می شود و با بهره بردار، 

تولید کننده و یــا ارائه دهنده خدمتی که 
تخلفی را مرتکب شــود نیز برخورد قانونی 

انجام می شود.  
مدیرکل استاندارد فارس گفت: سازمان 
اســتاندارد مطابــق قانــون یک دســتگاه 
حاکمیتی است که نظارت عالیه بر نظارت 
دستگاه های اجرایی دارد و مطابق قانون هر 
دســتگاه اجرایی که مشمول ماده ۵ قانون 
مدیریت خدمات کشــوری باشد برای بهتر 
انجام دادن وظایف نظارتی خود با همکاری 
و تفاهم، تحت نظارت اداره کل اســتاندارد 

قرار می گیرد.  
او افــزود: اداره کل اســتاندارد در قالب 
راســت آزمایی در بــازار، کنترل هایــی را 
بــرای کالاها و خدمات انجــام می دهد و با 
عدم انطباق هــا برخوردی جــدی می کند. 
 رزمجویی ادامه داد: در ســال های اخیر هم 
در زمینــه آموزش و هم در حــوزه اجرا و 
نظارت اقدامات قابل توجهی صورت گرفته؛ 
از ابتدای ســال ۱۴۰۳ تاکنون ۱۴ هزار و 
۱۸۰ نفر ساعت آموزش در زمینه شناسایی، 
ترویج و مســائل مربوط به استاندارد انجام 
شــده اســت.  وی گفت: همچنین در طول 
این مدت حدود۲هــزار و ۷۰۰ بازدید فنی 
و نظارتــی از مراکز ارائه خدمات و تولیدی 
صورت گرفته که در ایــن بازدیدها حدود 
۲هزار و ۶۲۹نمونه برداری انجام شــده؛ این 
نمونه هــا بــرای کنترل و برخــورد با عدم 

انطباق به آزمایشگاه ها ارائه می شوند.
  طبق گفته مدیرکل استاندارد فارس در 
ســال ۱۴۰۳ حدود ۱۲۵ پرونده در صنعت 
ساختمان، ۴۹ پرونده در خصوص تخلفات 
واحدهای صنفی و خدماتی به دادسرا ارائه 
شــده و افزون بر پرونده هایی که به دادسرا 
ارسال شده حدود ۴۳ پرونده در کمیسیون 
قانونی ماده ۴۲ مــورد ارزیابی قرار گرفته 
و جرائمی هم به مبلغ ســه میلیارد و ۴۵۰ 
میلیــون ریال بــه این ۴۳ پرونــده تعلق 
گرفته؛ البته این پرونده ها جزو پرونده هایی 
محســوب می شــوند کــه دارای تخلــف 
کمی هســتند و پرونده هایی که دارای جرم 
هستند مستقیم به دادسرا ارسال می شود و 
جریمه توسط خود قاضی مشخص می شود. 

معاون محیط زیست کشور جزئیاتی 
از پشت پرده خشکی تالاب هورالعظیم 

را تشریح کرد.  
احمدرضا لاهیجــان زاده در آئین تودیع 
و معارفه مدیرکل محیط زیســت اســتان 
کردســتان، با اشــاره به ظرفیت های حوزه 
محیط زیست اظهار داشت: دریاجه زریبار به 
عنوان نگین درخشان به سمت گردشگری 
و ســرمایه گذاری پیش بــرود.  وی با بیان 
اینکه اعتبارات حوزه محیط زیست محدود 
بوده، اما تنوع هزینه کرد زیاد اســت، گفت: 
کل اعتبارات این حوزه در اســتان از بیش 
از ۳ میلیارد تومان بــه ۱۴ میلیارد تومان 
رسیده است، گرچه شاید رشد چند برابری 
داشته، اما نسبت به اعتبارات سایر حوزه ها 

بسیار کمتر است.  
معاون محیط زیست دریایی و تالاب های 
سازمان حفاظت محیط زیست تصریح کرد: 
کردستان از لحاظ زیستگاهی و تامین آب 
یکی از استان های بســیار مهم و ارزشمند 
غرب اســت کــه ۴۰ درصــد از منابع آب 

شیرین کشور از این دیار تامین می شود. 
 وی بــا بیــان اینکه تالاب های کشــور 
افزود:  بارش های کردســتان است،  منتظر 
تــالاب هورالعظیم با ۳۶۰ هــزار هکتار در 
غرب استان خوزســتان، انتهای رود کرخه 
در منطقه مرزی دشــت آزادگان واقع شده 
است. سال ۹۱ زمانی که مدیرکل خوزستان 

شدم، در بازدیدی که صورت گرفت، وزارت 
نفت بخشــی از ورودی های ایــن تالاب را 
مسدود و در حال حفر چاه بودند که خشک 
و تبدیل به کانون گرد و غبار شــده بود که 

بعد از پیگیری های زیاد، دریچه باز شد.  
لاهیجان زاده اضافه کــرد: این وضعیت 
باعث شــد که تالاب به کانــون گرد و غبار 
تبدیل و پدیده مهاجرت و چالش اساســی 
ایجــاد و حتی پرواز ها کنســل می شــد. 
مدیــرکل آموزش و پرورش اذعان داشــت 
که در ســال ۱۸ تا ۲۸ روز تعطیلی مدارس 

داشته و باعث افت تحصیلی شده است.  
وی اظهار کرد: اصفهان یکی از مثال های 
توسعه نامتوازن برای کشور است، اکنون آب 
از دست داده و فرونشست در بخش زیادی 

از مناطق اســتان اتفاق افتــاده و رودخانه 
زاینده رود ۱۸ سال دیگر آب نخواهد داشت.  
به گزارش تسنیم، معاون محیط زیست 
دریایــی و تالاب هــای ســازمان حفاظت 
محیط زیســت خواســتار اجرا و تبعیت از 
آمایش ســرزمینی شد و بیان کرد: به گفته 
معاون امور عمرانی اســتاندار کردســتان، 
بخشــی از مناطق جنوب ســنندج منشاء 

آلودگی شده است. 
اگر ایــن وضعیت نادیده گرفته شــود 
پیامد ها و آسیب های زیادی به دنبال خواهد 
داشــت.  وی از مدیرکل دیوان محاســبات 
کردســتان خواســت که اجازه هزینه کرد 
از محل تامین مســئولیت اجتماعی شــد 
و خاطرنشــان کرد: مســئولیت اجتماعی 

قانونمنــد شــده و دســتگاه ها می توانند 
از ایــن محــل فعالیت کننــد، در اصفهان 
۱۵۰ میلیارد تومان را از محل مســئولیت 

اجتماعی به تفاهم نامه تبدیل کردیم. 
 معاون محیط زیست دریایی و تالاب های 
عنوان کرد:  سازمان حفاظت محیط زیست 
از محــل اعتبارات ســفر ســال گذشــته 
ریاست جمهوری، تاکنون ۱۳ میلیارد تومان 
جذب شــده و ۱۶ میلیادد تومان دیگیر نیز 

نیاز به پیگیری دارد.  
وی با ذکــر اینکه جمع آوری کمک های 
مردمی به دولــت و مجلس ارائه شــده کا 
امیدواریم قانونی شــود، یادآور شد: بودجه 
۱۴۰۴ جهــش خوبــی را در پرداختی به 
پرســنل و تقویت زیرساخت های این حوزه 

ایجاد خواهد کرد.
  لاهیجان زاده در پایــان از زحمات ۲۷ 
ماهه حمیدی مدیرکل سابق محیط زیست 
اســتان در ارتقای وضعیت محیط زیست و 
ایجاد پاسگاه ها و پوشش ۲۷۰ هزار هکتار؛ 
۱۰ درصد استان یادآور شد: نتایج اقدامات 

مدیریتی نیاز ۵ سال دارد. 
انتصاب جدید بر اساس شعار وفاق ملی و 
استفاده از نیرو های اهل سنت و بومی استان 
بــوده که ســابقه درخشــانی را حوزه های 
مختلف ســطح کشــوری داشــته اســت. 
امیدواریم نســل جدی حافظ و بهره مندی 

خردمندانه از این حوزه داشته باشند.  

مدیرعامــل آب منطقــه ای یزد از 
لزوم ارائه راهکارهای مدیریتی و انجام 
اقدامات فوریتی در بخش کشــاورزی 
تا افــق ۱۴۱۱ به منظور اجرای ســند 

سازگاری با کم آبی استان خبر داد.  
جواد محجوبی در نشســت ســازگاری 
با کم آبی که با حضــور معاونین و مدیران 
آب منطقه ای و ســازمان جهادکشــاورزی 
اســتان برگزار شد، ضمن اشاره به وضعیت 
بحرانــی منابــع آب زیرزمینی و جلوگیری 
از هرگونه اضافه برداشــت از منابع آب، به 

ارائه راهکارهــای مدیریتی و انجام اقدامات 
فوریتی تا افق ۱۴۱۱ برای رسیدن به اهداف 
سند سازگاری با کم آبی استان تاکید کرد.  
وی بــا بیان این کــه ۱۴۶ میلیارد متر 
مکعب کسری تجمعی مخازن آب زیرزمینی 
کل کشور اســت، افزود: با وجود دو هزار و 
۳۰۰ حلقه چاه کشاورزی در استان، کسری 
مخازن اســتان یزد ۹ میلیــارد متر مکعب 
است که از حیث وخامت، رتبه پنجم در بین 
استان های کشــور را داراست که هشداری 

جدی برای همه ذینفعان است

مدیر عامل آب منطقه ای با اشاره به افت 
آبخوان های اســتان، ابراز کرد: ۷۰۰ حلقه 
چاه معــادل حدود ۳۰ درصــد از چاه های 
کشــاورزی اســتان به دلیل کاهش سطح 
ســفره های آب زیرزمینی توانایی برداشت 
پروانه های اصلاح و تعدیل شده خود را نیز 

ندارند.  
وی با اشــاره به وضعیت کسری مخزن 
سفره های آب زیرزمینی در سطح استان و 
میزان آب تجدیدپذیر گفت: برای جلوگیری 
از کاهــش منابــع آب زیرزمینی و کاهش 

خســارت به کشــاورزان با همکاری تمام 
دستگاه ها باید راهکارهایی اندیشیده شود.  

به گــزارش ایســنا و به نقــل از روابط 
عمومــی آب منطقه ای یــزد، محجوبی در 
پایان ابراز کرد: استفاده از سامانه های نوین 
آبیاری، اصلاح الگوی کشــت و شناسایی و 
انســداد چاه های غیر مجاز و جلوگیری از 
اضافه برداشت چاه های مجاز از راهکارهایی 
اســت که بایــد در راســتای جلوگیری از 
خسارت به آبخوان ها و کشاورزان در دستور 

کار قرار گیرد.  

ماجرای سقوط تاب زنجیری در شیراز تشریح شد

 از فک پلمب تا تشکیل پرونده قضایی

معاون محیط زیست کشور تشریح کرد

پشت پرده خشکی تالاب هورالعظیم

مدیرعامل آب منطقه ای یزد خبر داد

وخامت کسری مخازن آب زیرزمینی یزد


